
Procés Participatiu de la Ciutadania Adolescent de Barcelona
Dinamització de les sessions Grup-Classe

Acta de la Sessió de districte D3.
Data: 2 maig 2022

Ubicació: Seu del districte de Gràcia (sala de Pintures)

Grup i nombre de participants: 2 representants de L'escola Vida Montserrat i 6 d’Escola Virolai

Persona dinamitzadora: Irra (Descoberta)

OBJECTIUS espai on anotar l’estat dels objectius (si s’han assolit, si cal fer matisos, etc.)

● Presentar les diferents accions proposades per a cada districte a l’Ajuntament: ok
● Obtenir una primera impressió de com són rebudes les propostes: ok
● Saber quines iniciatives ja estan en funcionament per part de l’Ajuntament relacionades

amb les accions que es presenten (per si d’alguna manera la ciutadania adolescent ja s’hi

pot començar a implicar): ok

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ: (resum de la conversa)

Es presenten propostes sobre: Medi ambient. CONVIVÈNCIA I BENESTAR ANIMAL i FER ESPAIS PER A

ADOLESCENTS.

Representants adolescència assistents: Vida Montserrat: Nico i Bernat, acompanya profe Ruth.

Virolai: Carlota Martínez, Júlia Gaspa, Eva Herrero, Ana Roca, Laia Tugas, Noa Blasco, acompanya

profe Guillem.

Representants districte: Conseller Alberto Lacasta i tècnic Daniel Morera.

Els representants de Vida Montserrat arriben puntuals a les 10.30h i accedeixen a la sala, on ja hi ha

la persona moderadora. Es fan les salutacions pertinents i es comença a explicar els objectius i

contingut de la sessió. 10 minuts més tard arriben les representants de Virolai i s’afegeixen al grup. Es

fan les salutacions i presentacions pertinents i es recorden els objectius i continguts de la sessió per a

tot el grup. Tot seguit es passa a repartir els torns de paraula per explicar les propostes

col·lectivament.

A les 11h arriba el Conseller Alberto Lacasta i el tècnic Daniel Morera, i es fan les presentacions

pertinents. La persona moderadora, amb l’ajut d’una de les representants, contextualitza la trobada i

en recorda els objectius. El Conseller els dona la benvinguda i els agraeix la feina i l’assistència.

Tot seguit es reprodueix el vídeo síntesi del projecte. Un cop visionat, la persona moderadora

demana a les adolescents que expliquin les propostes amb les seves paraules, ajudant-se de les

targetes. El Conseller passa a comentar les aportacions dels joves:

Troba que tenen raó en el fet que falten pipicans al districte, sobretot a la Vila de Gràcia, on hi ha poc

espai. Pel que fa a la proposta de crear espais per a adolescents, comenta que aviat començarà el

procés participatiu per fer el pla funcional jove. Els convida a participar en el procés per definir els



usos del nou Espai Jove projectat a la Plaça Caterina Albert. Es faran també explicacions als instituts

del procés participatiu.

Pel que fa a la proposta de benestar animal (molt lligada a la neteja), no veu clara la proposta (no

concretada) d’oferir a persones que compleixen condemna en presons la possibilitat de reduir la seva

condemna a canvi de fer tasques de neteja a la ciutat. Creu que s’ha de desvincular a les persones

preses de tasques que ja estan cobertes per persones treballadores. A més, es degradaria la

professió d'escombriaire. A més, l’ajuntament no té competències en presons.

La resta de propostes se les anoten. Ja s’ha fet alguna campanya de sensibilització, i li agrada vincular

el tema de la neteja associada als animals a les botigues d’animals.

Pel que fa al camp de futbol, ho veu complicat. Ja n’hi ha dos (el de l’Europa i el que hi ha a la Plaça

Alfonso Comín). En aquest punt, l’Eva concreta que el que volen són espais esportius de lliure accés.

Tornant al tema de les bosses de plàstic per recollir caques acoblades a les papereres, el Conseller

puntualitza que serà difícil que les botigues donin material, ja que és amb el que fan negoci, així que

caldria buscar altres solucions per implicar a les botigues. Caldria posar moltes papereres d’aquest

estil, i es podria fer una prova pilot.

Pel que fa als pipicans, estan treballant en zones d'ús compartit: espais on els gossos, en determinats

horaris, puguin anar sense lligar, ja que així poden gaudir d’un passeig de més qualitat. Aquests

espais compartits descongestionarien els pipicans, però caldria acompanyar-ho d’una campanya de

conscienciació adreçada als propietaris de gossos, així com un reforç de neteja. El problema més gran

és que aquests espais haurien de ser segurs, i haurien de tenir una tanca. L’Eva diu que algunes

places del districte estan molt juntes, i pregunta si es podria trobar un espai entre places. El Conseller

respon que creu que si, però el veïnat segurament ho veurà d’una altra manera. Les places de Gràcia

tenen un ús molt intensiu (terrasses, actes, festes, lloc de trobada…), i la compatibilitat d’usos és

complicada, cal trobar un equilibri per assegurar que tothom pot fer ús de l’espai públic sense

molestar el veïnat.

El tècnic Daniel Morera assenyala que es fan regularment campanyes de sensibilització, però que  ara

mateix no se n’estan fent, i que també en fan des del servei de neteja de l’ajuntament periòdicament.

No sap si enguany es farà alguna campanya, si que intentaran, si neteja fa alguna campanya, no

trepitjar-se. El Conseller matisa que s’ha de vigilar en com es fa la campanya per no criminalitzar els

propietaris de gossos. La Noa diu que es podria centrar la campanya en tres elements: recollir

deposicions + passar aigua on orinin els gossos + respecte dels espais (s’ha detectat que sovint els

gossos passegen i fan les necessitats en espais de joc infantil, per exemple).

La Noa aprofita també per matisar la proposta de crear espais per joves. Diu que volen crear aquests

espais a partir de les seves necessitats, i que siguin espais on poder interactuar amb altres joves per

fomentar la creativitat. El Conseller els recorda que, paral·lel al procés participatiu adreçat a joves

per definir el nou Espai Jove a la plaça Caterina Albert, es farà un altre procés adreçat a tota la

ciutadania per definir els usos de la plaça Caterina Albert, i que també hi podrien aportar les seves

idees. Pot entrar tot el que proposen sobre estudis, música, etc. Per participar, es fa a través del



Decidim, ja està obert el procés. El Conseller i el tècnic es comprometen a fer arribar la convocatòria

pel procés participatiu de l’Espai Jove.

El moderador pregunta a les representants si estan satisfetes amb la conversa, i responen que si.

Sense més temes a tractar es dona per acabada la reunió a les 12h, després de fer els agraïments

oportuns.

Es recorda que la data del plenari és el 4 de maig a les 17.30h. Vida Montserrat confirma que no

podrà assistir. Virolai assistiran Noa Blasco i Marina Artola, la resta no saben si podran o bé s’excusen.






